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Tisztelt Bányásznapi Ünnepség! 
Köztársasági elnök úr! 
Hölgyeim, Uraim! 
Kedves Bányász Kollegák! 
 

A 60. Bányásznapot ünnepeljük és köszöntjük a központi ünnepségünkön 
Kazincbarcikán. Köszönöm, hogy eljöttek, hogy együtt köszönthessük a veszélyes, 
embert próbáló munkát végzőket, a bányászokat.  

 
Szakmánk eddigi elismerése volt, hogy a kerek Bányásznapi évfordulókon a 

Magyar Köztársaság elnökei is jelen voltak és kifejezték tiszteletüket a nehéz, 
értékteremtő munkát végző bányászoknak. Ezért is köszönöm Schmitt Pál 
köztársasági elnök úrnak, hogy megtisztelte jelenlétével ünnepségünket és ez a 
folyamat nem szakad meg.  

 
A Nemzeti Fejlesztési Minisztérium államtitkárának, a Magyar Bányászati 

és Földtani Hivatal és a Magyar Energia Hivatal új vezetésének munkájához 
sikereket kívánok. 

 
Köszönöm Kazincbarcika város önkormányzatának, polgármesterének, hogy 

a bányász fúvószenekari és énekkari találkozók után a Központi Bányásznapi 
ünnepség lebonyolítását is vállalták és meghívtak bennünket városukba. A 
meghívás reményeim szerint kifejezi és értékeli a bányaipar és a bányászok 
korábbi teljesítményét, amely Kazincbarcikát a térség központi városává emelte. 
Ma is sokan élnek a városban, akik korábban a bányászatban dolgoztak és őrzik 
hagyományainkat, kultúránkat. Köszönöm a Borsodi Bányászok Nyugdíjas 
Területi Tagozatának és a Bányász Kulturális és Hagyományőrző Szövetségnek, 
hogy közreműködtek az ünnepség megszervezésében, a 60 évre emlékező 
dokumentum, korsó és fokos kiállítás létrehozásában, melyeket ajánlok 
figyelmükbe. 

 
Egy év híjján 225 éve kezdődött meg az iparszerű szénbányászat borsodban, 

gróf Radvánszky Ferenc, aki a Selmeci Bányászati Akadémiát is elvégezte 
birtokán. Európai kontinens első fagyasztásos aknamélyítését itt végezték Lyukón. 
Kandó Kálmán sikeres barnaszén kísérleteket folytatott, cseppfolyós 
szénhidrogének gyártására, lepárló építésével. Péch Antal itt valósította meg a 
földalatti vasúti szállítást, amely több mint 100 évig gazdaságosan működött és a 
borsodi Bánfalváról került a Soproni Bányaművelési Tanszék élére Esztó Péter 
professzor, majd őt követően itt dolgozott Faller Jenő professzor is.  



Az évszázadok alatt felhalmozódott szakmai tudás ma már egyetlen 
mélyművelésű szénbányában, Márkushegyen van jelen. Abban bízunk, hogy ez a 
szaktudás sem veszik el, és a bánya 2014-ig működhet. Azt is reméljük, hogy a 
meglévő bányaművelési eszközök és a szaktudás a későbbiekben lehetővé teszik 
majd a máza-déli szénmező gazdaságos művelését is, a szénvagyon piaci alapon 
történő kitermelését. 

A magyar bányaipar lehetőségei és jövője függ az európai és a nemzeti 
iparpolitikától, szabályozástól, a környezeti szempontokat is figyelembe vevő 
nyersanyag politikától. Az európai bányaiparban működő szociális partnerek - 
munkáltatói és munkavállalói szervezetek – képviselői legutóbb Budapesten 
fogadtak el ez év június 12-én egy nyilatkozatot a hazai nyersanyagok 
felhasználásnak ösztönzése érdekében. 
Az Európát fenyegető recesszió nyomása alatt kértük egy fenntartható és 
koordinált gazdaság- és szociálpolitika kidolgozását, mely segít megőrizni a 
munkahelyeket a reálgazdaságban. Bízunk benne, hogy a most készülő, 2030-ig 
szóló hosszú távú Magyar Nemzeti Energia Stratégia, az arra épülő cselekvési 
tervek és energiapolitikai programok figyelembe veszik a hazai nyersanyagok 
kitermelésének előnyeit is. A foglalkoztatottság növelése, a kitermelő iparág az 
arra épülő feldolgozó ipar nélkül nehezen képzelhető el. Nagyon várjuk a Mátrai 
Erőmű Zrt. új, szenes blokkal történő bővítését, melynek jelentős nemzetgazdasági 
előnyei lehetnek.  
Azok a kiváló teljesítmények, amelyek a bányászat egyéb ágazataiban – 
szénhidrogén, érc, ásvány, kő-kavics – születtek az elmúlt években, átgondolt 
nyersanyag politikával, összehangolt környezetvédelmi fejlesztésekkel, megfelelő 
szabályozással ösztönzést adhatnak a bányászati vállalkozások számára. 
 
Kérjük ezt azért is, mert a bányász a bányában találja meg megélhetését, ott tudja 
munkájával önmagát megvalósítani, családjának anyagi biztonságot adni. 
 

A Bányásznap a bányászembernek történő tiszteletadás, a megbecsülés 
ünnepe. A szakma csapatmunkára, összefogásra, az egymásrautaltság felismerésére 
nevel, talán ezért is van, hogy aki dolgozott bányában soha nem felejti az ott töltött 
éveket. Az elmúlt 20 év elsősorban bányabezárásokról, utolsó csille szénről, 
bányászkalapács lefordításáról szólt. 25 éve a borsodi medencében körülbelül 24 
ezren dolgoztak a bányászat különböző ágazataiban.  
 
Reméljük, hogy a gazdasági növekedés, az ipari beruházások a hazai bányászatra is 
épülnek, hiszen minden ipari termékben vannak ásványi nyersanyagok. 
 
A kutatás, a fejlesztés és az innováció csak működő vállalkozásoknál képzelhető 
el. A tudás az iparág fejlesztéséhez nélkülözhetetlen, melyhez a Miskolci Egyetem 
a selmecbányai hagyományokat is őrizve megfelelő hátteret ad, az Országos 
Magyar Bányászati és Kohászati Egyesület pedig teret ad szaklapján és 



rendezvényein keresztül a műszaki ismeretek bővítéséhez. A Magyar Bányászati 
Szövetséggel közös célunk a közel 700 bányászati vállalkozás sikere, hiszen ez 
adhat hátteret a bányászok tisztességes megélhetéséhez. 
 
Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 
A 60. Bányásznap adjon reményt arra, hogy gazdasági válság, az árvizek után, a 
gazdasági növekedés időszaka következik. A bányászmunka föld alatt, külszíni 
bányatérségben, olaj és gázmezőkön egyaránt hozzájárul ehhez és ezen keresztül 
az életminőség javításához, Magyarország sikerességéhez.  
Ennek reményében nyitom meg a 60. Bányásznapi Központi ünnepséget. 
Jó szerencsét! 
 
 
 


